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W nawiqzaniu do przedlozonego nam projektu ustawy o ustanowieniu
,,Programu modernizacji Sluzby Wiqziennej w latach 2008-2010" w wersji z dnia
13 czerwca 2007r., podajE ponizej uwagi NSZZ Funkcjonariuszy i Pracownik6w
Wigziennictwa:

1 . Prace nad ustaw4 ,,o modernizacji StuZby Wigziennej w latach 2008-2010"
se konsekwencj4 podpisanego w dniu 30 listopada 20A6r. ,,Protokolu
uzgodnieri z rozm6w" pomiEdzy Sekretarzem Stanu w Ministerstwie
SprawiedliwoSci Beat4 Kempqa ZarzEdem Glownym NSZZ Funkcjonariuszy
i Pracownik6w Wiqziennictwa. W treSci powyzszego,,Porozumienia" wynika,
2e przedmiotowa ustawa winna w szczeg6lno5ci uwzglEdnia6:

o poprawE warunk6w socjalnych i bezpieczefstwapracy funkcjonariuszy,
o wzrost wskaZnika uposahen funkcjonariuszy w latach 2008 -2010,
o ronxiqzania zawafte w rzqdowym ,,Programie pozyskania nowych

miejsc zakwaterowania w jednostkach penitencjarnych na lata 2006-
2009".

2. Z poryLszego przypamnienia wynika, 2e obok ustawowego zagwarantowania
Srodk6w finansolvych na realizacjg rzqdowego ,,Programu pozyskania nowych
miejsc zakwaterowania" pozostale propozycje,,ustawy modernizacyjnej"
winny byl skierowane podmiotowo na funkcjonariusry, a nie na osoby
pozbawione wolnoSci, co niestety ma miejsce, zar6wno w aktualnym
projekcie, jak r6wnie2 w projekcie pierwotnym z dnia 15 marc a 2007r.

3. Podstawowa r62nica pomiEdzy projektem z 15 marca br. a aktualnym z
13 czerwca polega na dodaniu do zalqcznlka nr 2 propozycji dotyczqcych
potrzeb wigziennej stuZby zdrowia (trzy tematy) oraz zapotrzebowania
etatowego i finansowego na realizacjg rozszerzonego programu ,,ucywilnienia"
administracji Sluzby Wigziennej. Dlatego teL nasze uwagi sq praktycznie
tozsame z tymi, jakie zglaszaliSmy juL w trakcie marcowych uzgodnieri.
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4. Zarzqd Gl6wny NSZZ FiPW uwala, 2e zawarte w projekcie ustawy
propozycje potrzeb w zakresie prac remontowych i inwestycyjnych,
dotyczqcych infrastruktury obiekt6w mieszkalnych i zaplecza gospodarczego,
winny byi przedmiotem zabieg6w kierownictwa stuzbowego oraz resortu
sprawiedliwoSci, w trakcie prac nad kolejnymi ustawami budzetowymi.
Proponowana ustawa o modernizacji Sluzby Wigziennej ma szczeg6lny
charakter i powinna byc tworzona w spos6b wyjqtkowy, a jej podstawowym
celem (obok zaberyieczenia finansowego dla pelnej realizacji ,"Programu
pozyskania 17 tysigcy miejsc") winna byt minimalizacja wieloletnich
zaniedban w sferze: etatowej, placowej, socjalnej i bezpieczeristwa
zatrudnionych w Sluzbie WiEziennej funkcjonariuszy i pracownik6w.

Podobnie, jak w punkcie 4, rzecz sig ma z potrzebami z zal,,resu wigziennej
sluzby zdrowia, kl6re nie wymagaj4 zastosowania nadntyczqnych
dziatail k16rymi niewqtpliwie bEdzie uchwalenie ,,ustawy o modemizacji SW'.
W temacie sfuzby zdrowia zwiqzek zawodowy, z peln4 determinacjq
oczekuje jednozracnrych proporycji dotyczqcych zwigkszenia zakresu
Swiadczen i prawidlowego funkcjonowania Zespolow Medycyny Pracy,
co w okresie trwalego zwigkszania wysilku psycho-firyczrtego jest konieczne
i niezbgdne. Swiadcz4o tym tak2e ostatnie wypadki nadmvyczEne zudzialem
funkcj onariuszy SfuZby Wigziennej .

NSZZ Funkcjonariuszy i Pracownik6w Wigziennictwa nie widzi tak2e
potrzeby nadmryczajnych dzialah ustawowych, w przedmiocie modernizacji
prrywigzienny ch zaklad6w pracy. Problem potrzeby dalszego funkcjonowania
tych przedsigbiorstw, ich konkurencyjno6ci na rynku pracy, a takie
przydatnoSci dla cel6w resocj alizacyjnych winien by6 wcze6niej przedmiotem
odrEbnej dyskusj i wewn qtrz-resortowej .

7 . Naszym zdaniem, bardzo wante dla prawidlowego i bezpieczrego
funkcjonowania Slu2by Wigziemej, tematy (wyszczeg6lnione w zaNqczriku
nr 2 w punktach 3, 4, 5, 6 i 7) a dotyczqce: taboru samochodowego,
uzbrojenia, wyposahenia specjalnego, zabezpieczenia techniczno-ochronnego
oraz ratowniczo-pozarowego, sg zbyt oszczEdnie uzasadnione, nie
przedstawiajq ich rzeczywistej (tragicznej wrEcz) sytuacji. W szczeg6lnoSci
w zakresie ich braku i praktycznego wyeksploatowania. Szersze
uzasadnienie, z Wszczeg6lnieniem aktualnych iloSci, stopnia zufrcia oraz
realnych potrzeb, mohe zrraczrj'e prryczynic sie do skutecznego lobbingu
na rzecz ich pozyskania. Brak takiego uzasadnienia uniemohliwia
poslugiwanie siQ konkretnymi przyldadami. Ponadto zupelnie pominigto
istotne potrzeby dotyczqce zakupu ps6w do wykrywania material6w
wybuchowych i Srodk6w odurzajqcych, cry urzqdzerl do zaglusz-arria sygnatu
telefonii kom6rkowej, co winno byd juZ standardem we wspolczesnym
wiEziennictwie.
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8. W zalqczniku ffi 2,w punkcie 1 - ,,budowa nowych miejsc zakwaterow ania",
brak jest uwzglEdnienia potrzeb etatowych funkcjonariuszy dla pelnej
r ealizacji tego tematu.

9. Nazwa Wszczeg6lnienia ujgtego w punkcie 2 zalqcznika nr 2 winnabrzmie6:
,,Poprowa wsrunkdw socjalnych dla funkcjonariuszy". W tym temacie
oczekujemy nie tylko modernizacji obiekt6w administracji (zapewne w ilo6ci
znacznie wiEkszej ni? wymienionej w projekcie), ale tal<ze odczuwaln4
poprawg warunk6w pracy funkcjonariuszy, m.in. poprzez budowg i
modernizacjE: dyzurek oddziaLowych, pokojow wychowawc6w, posterunk6w
zewnqtrnrych uzbrojonych, ezy szatni i laini dla personelu. JuZ najwyhsry
czas aby powstaly wlafciwie urzqdzone zaplecza socjalne dla funkcjonariuszy,
aby stuzba pelniona byla w godnych warunkach, aby (niejednokrotnie)
zaspokajanie potrzeb fizjologiczrrych nie prrynosilo wstydu i ujmy dla
funkcjonariuszy.

10.W temacie nr I I - ,,Zagadnienia og6lnopenitencjarne" akceptujemy w pelni
tylko potrzebg zakupu zestaw6w komputerowych dla potrzeb dziafu
penitencjarnego. JednakZe przedmiotowe potrzeby winny byd sp6jne z
potrzebami innych dziat6w w tym zakresie i zosta6 uwzglEdnione w temacie
nr 8: ,,Zakup i o'ny*iana sprzgtu oraz system6w teleinformatyczrrych".
Pozostale potrzeby, w temacie nr I I (zapewne potrzebne dla prawidlowej
realizacji zadah ustawolvych) nie znajduj4 naszego zxozvmienia dla
umieszczenia ich w ustawie o szczeg6lnym charakterze.

ll.Uzasadnienie dla tematu nr 8 jest malo precyryjne. Nie wynikaj q z niego
rzeczryiste potrzeby Stuzby WiEziemej, na przyklad w zakresie zakupu oraz
wymiany sprzQtu komputerowego dla poszczegSlnych pion6w sluzby.

l2.Projekt ustawy ,,o modernizacji Stu2by Wigziennej" zupetnie pomijapotrzeby
COSSW w Kaliszu, m.in. w przedmiocie remontu pozostatych budynk6w
mieszkalnych, przebudoo,ny i modernizacji wyeksploatowanej sali sportowej,
budowy basenu oraz boiska wielofunkcyjnego. SAto inwestycje niezbgdne dla
prawidlowej realizacji wieloetapowego i wielokierunkowego szkolenia
funkcjonariuszy.
W projekcie ustawy proponuje siQ np.: budowg obiekt6w sportowych dla
skazanych, zupelnie natomiast pomija siQ koniecznoSi funkcjonowania
podobnych obiekt6w dla funkcjonariuszy, chociaihy na pofzeby lwiczen
grup interwencyjnych, czy dla podnoszenia i utrrymywania wymaganej
sprawno Sci frry cznej przez pozostalych funkcj onariuszy.

13.W projekcie ustawy zupetnie pomija sig takhe problematyke standaryzacji
stanowisk pracy. O konieczno$ci jej przeprowadzenia m6wi sig od lat,
nie robi4c nic w tym kierunku. Aprzecie|ten problem moz;rta SciSlej polqczyc
z planowanym wzrostem etat6w dla Sfuzby oraz ze znianq struktury
zatrudnienia.
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I4.Zdaniem zwiqzku zawodowego zastryienie czgsci etat6w funkcjonariuszy

etatami pracownik6w cywilnych (temat nr 13) jest poiqdane i oczekiwane,
jednakZe ze wzglgd6w bezpieczefstwa jednostek (oraz zatrudnionych
i zakwaterowanych w nich os6b) proces ten winien rozpoczql siQ nie
wczeSniej ni? w 2009r., cryli po realizacji tematu nr 15, polegajecego
na wprowadzeniu dv.vuosobowych stanowisk oddziatowych, co powinno
zostaf rozlohone na dwa (a nie na trzy) lata. Okres ten ma istotne
znaczenie dla prueprowadzenia i zakonczenia niezbEdnego przeszkolenia
tych funkcjonariuszy, jeszcze przed spodziewanym zrviEkszeniem zakresu
obowi4zk6w dla wiEziennictwa, takhe w mviryJctt z organizacjqEuro 2012r.
Ponadto, pr4 opracowywaniu tematu nr 13 pominiEto kwestiE koniecznoSci
wzrostu plac dla pracownik6w cywilnych, co przy aktualnym rynku pracy
jest dzialaniem niezbEdnym. Bez zaplanowania podniesienia plac dla
pracownik6w cywilnych, WZy jednoczesnym zrraczrrrym wzroricie proporcji
,,ucywilnienia" etat6w, Sluzba WiEzienna stanie w obliczu dvhej liczby
vacat6w, co realnie oslabi jej stan bezpieczefstwa.

15.W uzasadnieniu do realizaqi temafu nr 12:,,Wzrost wskazrika uposazeri"
pominigto istotny fakt, i2 zrraczrra czgsc Srodk6w finansolvych pochodzid
bgdzie z likwidacji niekt6rych dotychczasowych uprawnierl socjalnych i
mieszkaniowych funkcjonariuszy. Ponadto, zapisane w zalqcmiku nr 1
propozycje wzrostu wskuinlka uposzveri powirny zostat poddane ponolvnej
weryfikacji, miEdzy innymi z powodu zsnieniaj4cej sig koniunkfury na rynku
plac w sferze budzetowej i w innych sluZbach mundurowych.

16.W art. 3 projektu ustawy pominigto skutki finansowe dotyczqce realizacji
tematu nr 14, ujgtego w zahqcnriku nr 2.

l7.Naszq wqtpliwoSd budzi proponowany zapis art. 4 ust. 3 projektu,
upowazniEqcy Ministra SprawiedliwoSci do dokonywania ewentualnych
przeniesieri wydatk6w pomiEdzy poszczeg6lnymi przedsiEwziEciami, ale w
ramach mozliwo6ci wynikaj4cych z ustawy o finansach publiczrrrych. Nasze
obawy budzi fbkt, cry -wbrew pozorom nie jest to jednak ogranic zenie
mozliwoSci ministra? By6 mohe dalej id4cym rcmviqzaniem bytoby
podejmowanie decy4i przez Radg Ministr6w (na wniosek Ministra
SprawiedliwoSci) z mozliwo6ciq pominigcia ograniczen wynikaj4cych z
ustawy o finansach publicznych?

Dlatego teL bior4c powyzsze pod uwagQ proponujemy zarganizowanie,
w trybie pilnym, spotkania uzgodnieniowego, celem uszczeg6lowienia wzajemnych
uwag i proporycji, a takie wypracowania wsp6lnego harmonogramu dzialah,
skutkuj4cych przyspieszeniem prac legislacyjnych nad wdrozeniem przedmiotowej
,,ustawy o moderniraeji Sluzby Wigziennej".
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